
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Tadeusza Skorupê

na 78. posiedzeniu Senatu
w dniu 9 czerwca 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Katarzyny Hall

Pani Minister!
Jednym z zadañ szko³y jest wszechstronny rozwój osobowoœci ucznia, a wiêc taki, który uwzglêdnia

jego zainteresowania artystyczne. Aktywnoœæ twórcza daje dzieciom odprê¿enie, zadowolenie, poczucie
sukcesu i radoœæ. Poza tym uczy wra¿liwoœci, rozbudza wyobraŸniê, kszta³tuje osobowoœæ i poczucie
piêkna. Tymczasem ministerstwo sukcesywnie ogranicza liczbê godzin zajêæ plastycznych i muzycz-
nych w szko³ach. W liceach ogólnokszta³c¹cych wprowadzono kulturoznawstwo, likwiduj¹c plastykê,
w gimnazjach ograniczono godziny przedmiotów artystycznych. A teraz przysz³a kolej na szko³y podsta-
wowe.

M³odzie¿, która obecnie nie ma plastyki i muzyki w szkole, praktycznie traci mo¿liwoœæ pog³êbiania
wiedzy o tych dziedzinach sztuki. Oznacza to brak przygotowania do odbioru sztuki i nieumiejêtnoœæ
korzystania z wielorakich jej wartoœci. M³odzie¿y ogranicza siê mo¿liwoœci rozwoju ich w³asnej wyobraŸ-
ni i samodzielnej aktywnoœci twórczej.

Nale¿y zwróciæ uwagê na jeszcze jeden aspekt tego problemu. Niejednokrotnie jest tak, ¿e pobyt ucz-
nia w szkole na lekcjach plastyki i muzyki jest jedynym kontaktem dziecka ze sztuk¹. Dzieci z wiosek
czy ma³ych miast nie maj¹ mo¿liwoœci kontaktu z wielk¹ sztuk¹, nie chodz¹ na koncerty i wystawy, nie
uczestnicz¹ w ¿yciu kulturalnym.

Proszê o odpowiedŸ na nastêpuj¹ce pytania.
1. Czy Ministerstwo Edukacji Narodowej, ograniczaj¹c liczbê godzin zajêæ plastycznych i muzycz-

nych w szko³ach, bierze pod uwagê rozwój artystyczny dzieci i m³odzie¿y?
2. Czy zostan¹ przywrócone godziny plastyki i muzyki w szko³ach, tak aby w sposób œwiadomy i kon-

sekwentny realizowaæ wychowanie ucznia przez sztukê?
3. Czy Pani Minister, ograniczaj¹c liczbê godzin plastyki i muzyki w szko³ach, wystarczaj¹co przea-

nalizowa³a wy¿ej przywo³ane wzglêdy i argumenty, jakie przedk³adaj¹ œrodowiska edukacyjne, artysty-
czne i szkolne, a jeœli tak, to czy nadal uznaje potrzebê szukania oszczêdnoœci w tej dziedzinie edukacji?
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